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دستگیری ۲۵ نفر 
از  داوطلبان متقلب کنکور

عبدالرسول پورعباس، رئیس سازمان سنجش آموزش کشور در گفت وگو 
ی نوبت اول کنکور  با ایسنا، درخصوص میزان سلامت و امنیت برگزار
۱۴۰۳ اظهـــار کـــرد: »ایـــن آزمـــون علی رغم پیچیدگی هایی که داشـــت و 
ی که از جانب فضای تبلیغاتی شـــبکه های متقلب به ســـازمان  فشـــار
سنجش وارد می شد، خوشبختانه درنهایت سلامت برگزار شد و ما یکی 
ی از تقلب  از بی نظیرترین و سالم ترین آزمون های خود را برگزار کردیم.« و
۲۵ داوطلب نوبت اول ۱۴۰۳ خبر داد و گفت: »تمامی این ۲۵ افراد متقلب 
بازداشت و به پلیس امنیت کشور تحویل داده شدند و در مراحل انجام 
بازجویی هستند.« رئیس سازمان سنجش آموزش کشور خاطرنشان کرد: 
ی نوبت اول کنکور امسال تمامی دستگاه های امنیتی کشور  »در برگزار
با تمام قوا برای تامین امنیت آزمون پای کار آمدند و توانستیم امنیت، 
آرامش و سلامت آزمون را تامین کنیم.« پورعباس خاطرنشان کرد: »۲۵ 
نفر از افرادی که به عنوان داوطلب متقلب در جلســـه آزمون بازداشـــت 
شدند از مناطق مختلف کشور اعم از تهران، غرب و شرق کشور بودند 

و این افراد در همان دقایق اول آزمون شناسایی و دستگیر شدند.« 

اختصاص  1 میلیارد تومان پژوهانه 
به استادان برگزیده کشوری

 حســـن زمانیـــان، رئیس ســـازمان پژوهش های علمـــی و صنعتی ایران 
درمورد آیین تجلیل از اســـتادان برگزیده که هر ســـال به همت وزارت 
علوم همزمان با روز معلم برگزار می شود، اظهار کرد: »اولین جنبه مهم 
در این آیین، رشـــد فزاینده اســـتادان برگزیده هر ســـال نســـبت به سال 
قبل، تعداد گروه های برگزیده و میزان جایزه اســـت که نشـــان می دهد 
عالـــم و علمـــا در کشـــور و بـــرای وزارت علوم بســـیار مهم هســـتند.« او 
کید کرد: »در این سازمان محور های پژوهشی جهان را تا سال ۲۰۵۰  تا
بررسی کردیم و به این محور ها شامل میکروالکترونیک، کوانتوم، هوش 
ک نیتروژن  مصنوعی، موضوع تغییر اقلیم، توســـعه گرافن و ســـوخت پا
ی ایـــن حوزه ها کار کند  رســـیدیم. هـــر کدام از اســـتادان برگزیده که رو
و طـــرح تحقیقاتـــی را پیـــش ببرنـــد به آنها تا یک میلیـــارد تومان پژوهانه 
اختصاص می دهیم.« گفتنی است، روز گذشته در مراسم نکوداشت 
مقام اعضای هیات علمی نمونه کشور ۶۵ استاد به عنوان نمونه معرفی 
ی ۴۵ سال  و مورد تجلیل قرار می گیرند که جوان ترین استاد نمونه کشور

و پیرترین اســـتاد نیز ۷۰ سال  داشت. 

تدوین پیش نویس لایحه حمایت جامع 
از نخبگان ایرانی با ۵۵ ماده 

سیدســـلمان ســـیدافقهی، قائم مقام بنیاد ملی نخبـــگان با بیان اینکه 
محـــور فعالیت هـــای بنیاد ملی نخبگان ســـند راهبردی کشـــور در امور 
نخبـــگان اســـت، اظهار داشـــت: »این ســـند به حـــدی از نظر حضرت 
آقا اهمیت دارد که ایشـــان در دیدار با نخبگان و مســـئولان در سال ۹۸ 
ی کشـــور عمل  فرمودند که یکی از مشـــکلات مهم در حوزه علم و فناور
نشدن به این سند است و اجرایی شدن سند را مطالبه کردند.« او یادآور 
شـــد: »البته این مورد در حال حاضر توســـط مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی محقق شده است، اما فراموش نکنیم بنیاد ملی نخبگان 
مســـئولیت ایجـــاد چنین فضایی در تمام کشـــور را برعهـــده دارد و باید 
ی را تشکیل دهد.« افقهی  در تمام دســـتگاه ها هیات های اندیشـــه ورز
گفـــت: »بنیـــاد ملی نخبگان پیش نویس لایحـــه قانون حمایت جامع از 
نخبـــگان ایرانـــی را در ۵۵ مـــاده و با تمرکز بر اثربخـــش کردن نخبگان و 
ایجاد زمینه برای اســـتفاده از ظرفیت ایشـــان در دستگاه های اجرایی، 
آماده کرده اســـت که در صورت تصویب در مجلس شـــورای اســـلامی 

ی از مشکلات موجود را رفع کند.« می تواند بسیار

۸۸ هزار داوطلب آزمون دکتری سال 1403 
انتخاب رشته کردند

۱۵۱ هـــزار و  گفت وگـــو بـــا مهـــر افـــزود: »از  یمیـــان در  کر علیرضـــا 
۱۴۰۳ تعداد ۱۲۵  ۶۴۳ داوطلـــب شـــرکت کننده در آزمـــون دکتـــری
کارنامـــه  بـــه انتخاب رشـــته شـــده اند و  ۱۷۴ نفـــر مجـــاز  هـــزار و 
ردین مـــاه ۱۴۰۳ در اختیـــار  نتایـــج اولیـــه آزمـــون دکتـــری از ۲۸ فرو
ی افزود: »افرادی که براســـاس  داوطلبـــان قـــرار گرفتـــه اســـت.« و
کارنامه اولیـــه مجاز به انتخاب رشـــته های تحصیلی  مندرجـــات 
ره  در یـــک یـــا چنـــد کد ترکیب رشـــته از مجموعـــه امتحانی در دو
ز چهارشـــنبه  و ره ها شـــده اند، تا ســـاعت ۲۴ ر زانـــه یا ســـایر دو و ر
۱۲ اردیبهشـــت فرصت دارند نســـبت به ثبت کدرشـــته محل های 
یمیان  ۵۰ کدرشـــته محل اقـــدام کنند.« کر کثر انتخابـــی خود حدا
بـــا اشـــاره بـــه اینکه از تعـــداد بیش از ۱۲۵ هزار نفری کـــه مجاز به 
انتخاب رشـــته شـــده اند، ۶۸ هـــزار و ۷۶۵ نفـــر مـــرد و ۵۶ هـــزار و 
کنـــون بیـــش از ۸۸ هـــزار نفـــر از  ن هســـتند، گفـــت: »تا ۴۰۹ نفـــر ز
کرده اند اما این  داوطلبان مجاز نســـبت به انتخاب رشـــته اقدام 

ین دانشـــگاه آزاد نیســـت.«  آمار شـــامل مجاز

رسم بر این سبک و سیاق بوده و هست که در مناسبت های پاسداشت 
افراد یا گروه ها مثل روز اســـتاد باید ســـراغ قدیمی های آن شـــغل رفت؛ 
اســـاتیدی که عمرشـــان را در راه آموزش و پژوهش گذاشته اند یا کسانی 
که به شـــکلی در این حوزه عنوان دار محســـوب می شـــوند. ما اما در این 
گزارش سنت شکنی کرده ایم و سراغ اساتید جوان تری رفته ایم که امروز 

به عنوان نیروهای تازه نفس در عرضه نظام آموزش عالی کشور شناخته 
می شوند. نیروهایی که هرچند تجربه قدیمی های این حوزه را ندارند، اما 
پابه پای آنها برای تربیت نیروی انسانی متخصص در حوزه های مختلف 
دانشـــی تلاش می کنند؛ هرچند شـــرایط امروز این حوزه باعث شده کار 
کردن در فضای آموزشی و پژوهشی برای این قشر با چالش هایی همراه 
باشـــد. وضعیتی که به نظر می رســـد روی رغبت جامعه برای رسیدن به 
کرسی هیات علمی هم اثرگذار بوده، به طوری که براساس شنیده ها آمار 
مربـــوط بـــه آخرین فراخـــوان جذب هیات علمی از ســـوی وزارت علوم 

یزشی  یزش قابل توجهی همراه بوده؛ ر نســـبت به ســـال های گذشته با ر
که نشـــان می دهد ســـوگیری جامعه به این شـــغل دستخوش تغییر شده 
یابـــی فضای فعلـــی برای اســـاتید جوان هم  اســـت. از طـــرف دیگـــر ارز
موید این موضوع است که چالش های معیشتی درکنار شرایط سخت 
فعالیت های پژوهشـــی باعث شـــده آنها نتوانند آن طور که باید خودی 
نشـــان دهنـــد. در ایـــن میان نمی توان ســـختگیری هایی را که براســـاس 
آیین نامه های مختلف در حوزه ارتقای مرتبه علمی آنها در دانشگاه ها 
اعمال می شود هم نادیده گرفت. اینها درحالی است که قطعا اعضای 

هیات علمی مهم ترین اهرم کشـــور برای تحقق سیاســـت های پژوهشی 
و آموزشـــی در عرصه آموزش عالی به شـــمار می روند و لازم است دولت 
ســـال های پایانی عمرش، زمینه ســـاز رفع چالش های این قشـــر شـــود. 
قشـــری که به صورت مســـتقیم و غیرمستقیم سهم قابل توجهی در بهبود 
... خواهد  وضعیت کشـــور در حوزه های مختلف اقتصادی، صنعتی و
داشـــت. دو اســـتاد جـــوان دانشـــگاه در گفت وگـــو با »فرهیختـــگان« از 
چالش های این  روزهای تازه نفس های آموزش و پژوهش آموزش عالی 

گفتند که در ادامه می خوانید. 

»فرهیختگان« به مناسبت روز استاد چالش های امروز  اعضای هیات علمی جوان را بررسی کرد 

وضعیت معیشتی 
اساتید جوان را از نفس می اندازد

عضو هیات علمی دانشگاه علم و صنعت: 

نگاه سلیقه ای دانشگاه ها به ارتقا برای اساتید جوان مشکل ساز شده است
امــــــــــید وحیـــــــدی، عــضــــــــــو  

هیات علمـــی دانشـــگاه علـــم و 
صنعـــت با بیـــان اینکه مســـاله 
اقتصاد برای اســـاتید هم وجود 
شـــته  گذ ر  د «  : گفـــت  ، د ر ا د
حقوق اســـاتید دانشگاه فاصله 
قابل توجهـــی بـــا بدنـــه جامعـــه 
دلیـــل  همیـــن  بـــه  و  داشـــت 
اســـاتید جزء قشـــر دهک بالا محســـوب می شـــدند، اما امروز به واســـطه 
ی های دولت، آنها تقریبا از حقوق بالایی برخوردار نیستند  سیاستگذار
و فارغ التحصیل ما وقتی به شـــرکت های خصوصی می رود، حقوقش از 
اســـاتیدش- که چندین ســـال در این حوزه هســـتند- بیشـــتر اســـت، از 
طرف دیگر تربیت قشـــر تحصیلکرده توســـط اساتید دنبال می شود ولی 
نگاه ویژه و دلسوزانه ای وجود ندارد، درحالی که مسئولان باید نسبت به 

این قشر این گونه باشند.« 
او ادامه داد: »انتظاراتی که از اساتید به ویژه اساتید جوان در آیین نامه های 
جدیـــد می رود، ســـیر صعودی دارد، به طور مثـــال آیین نامه ارتقا و تبدیل 

وضعیت چون توسط اساتید قدیمی تدوین می شود، حال چه در سطح 
وزارت علـــوم و چـــه دانشـــگاه ها، طبیعتـــا اســـاتید جدید بیشـــتر گرفتار 
می شوند. به عبارت دیگر سابقا از اساتید انتظار کار پژوهشی به این معنا 
وجود نداشـــته که قرار باشـــد با صنعت ارتباط بگیرند یا تعداد مقالات 
علمی و پژوهشی و  ISIپایین بوده یا حتی در حوزه جذب دانشجو شرایط 
یـــم ضوابط این حوزه ها ســـخت تر  آســـان تر بـــوده، امـــا هرچه جلوتر می رو
می شود. تا جایی که طی چندسال اخیر عنوان شده اساتید باید قرارداد 
صنعتی داشته باشند. هرچند این مولفه برای هدفمند شدن پژوهش ها 
خوب است، به جای آنکه انتظارات پژوهشی کاهش پیدا کند، وضعیت 

در حوزه انتشار مقالات هم سخت تر شده است.« 
عضو هیات علمی دانشگاه علم و صنعت اظهار داشت: »امروز عضو 
هیات علمـــی بـــرای اینکه بخواهد ارتقا بگیرد باید حداقل ۲۰ مقاله ارائه 
دهد تا پرونده اش از دانشـــکده به ســـطح دانشـــگاه برود. در این بخش 
هـــم هیچ گونـــه تفکیک ســـنی وجود نـــدارد، به طورمثال ما در دانشـــگاه 
ی برســـیم، طبق  ی به دانشـــیار گر بخواهیم از اســـتادیار علم و صنعت ا
مصوبـــه وزارت علوم باید ۱۲۰ امتیاز داشـــته باشـــیم کـــه البته امتیازات 
تقســـیم بندی پژوهشـــی، آموزشـــی و فرهنگی دارد اما دانشگاه می گوید 

این امتیاز باید حداقل ۲۰۰ باشـــد تا پرونده ها از دانشـــکده ها به ســـطح 
دانشـــگاه برســـد، یعنـــی تقریبا دوبرابـــر آنچه وزارت علـــوم گفته برای ما 
لحاظ می شـــود. در اصل نگاه ســـلیقه ای دانشگاه ها برای ارتقای خود 

چالشی اصلی به شمار می رود.« 
وحیدی با بیان اینکه مشـــکل دیگر زیرســـاخت های دانشگاه هاســـت، 
ادامه داد: »اســـاتید ورودی دانشـــگاه با نام اســـتادیار شناخته می شوند، 
بعد از مدتی به دانشیار و درنهایت عنوان استاد می گیرند. استادیار هم 
با توجه به نامش مشـــخص اســـت، یعنی باید کمک کننده اســـتاد باشد 
ولی متاســـفانه اســـاتید جوانی که وارد دانشـــگاه می شـــوند، رها هستند، 
یعنی با امکانات صفری مواجه می شـــوند و هیچ اســـتادی نیز آنها را در 
آزمایشگاه خودش راه نمی دهد، مگر اینکه از قبل با استادی در ارتباط 
باشـــند. متاســـفانه این باعث می شـــود استادیار مجبور شـــود از صفر با 
یم و گرنتی هم وجود ندارد،  هزینه های بالایی که در حوزه آزمایشگاه دار

کارهای پژوهشی اش را دنبال کند.« 
او بـــا انتقـــاد از ایـــن وضعیـــت اظهـــار داشـــت: »قطعا این مســـاله خوب 
نیست، درحالی که اساتید قدیمی هم آزمایشگاه مجهز و هم ارتباطات 
و دانشجویان خوب دارند و هم حقوق بالاتری می گیرند و به همین دلیل 

آماده هستند هم پژوهش بهتری داشته باشند و هم قراردادهای صنعتی 
بهتری منعقد کنند. متاسفانه دانشگاه ها امتیازاتی را برای اساتید جوان 
درنظـــر نمی گیرند.« عضو هیات علمی دانشـــگاه علـــم و صنعت افزود: 
که در  یم درباره فعالیت های صنعتی اســـت؛ چرا »مشـــکل دیگری که دار
این زمینه هم صنایع آن طور که باید با اساتید جوان همراهی نمی کنند. 
به صورت سیســـتماتیک در حوزه ارتباط برقرار کردن با صنعت مشـــکل 
یم و همچنین در حوزه ورود محصولات تولیدی به بازار با مشکلات  دار
یادی همراه هستیم. به طور مثال بنده محصولی را در حوزه روغن تولید  ز
کـــرده ام امـــا کارخانـــه حاضر نیســـت آن را مورد آزمایش قـــرار دهد، یعنی 
صنعـــت عمـــلا هیچ رغبتـــی به اســـتفاده از این محصول جدید نشـــان 
نمی دهد.« وحیدی گفت: »با وجود اینکه بحث قراردادهای صنعتی برای 
ی های لازم را نمی کنند  اساتید لحاظ شده، اما از یک سو صنایع همکار
و از سوی دیگر در دانشگاه بخش مشخصی وجود ندارد که این مسائل را 
به صورت ویژه دنبال کند. باید به این مساله اشاره کنم که امکان تست 
کردن محصول تولیدی توسط ما در دانشگاه وجود ندارد و حتما باید در 
خود کارخانه انجام شود. در حوزه ارتباط با صنعت هر استادی با توجه 

به رشته اش با مشکلات خاصی همراه است.«

دانشیار دانشگاه تربیت مدرس: 

معیشت اولین چالش اساتید جوان محسوب می شود
علـــی شـــمس الدینی، دانشـــیار 
س  ر مـــد بیـــت  تر ه  نشـــگا ا د
اصلی ترین چالشی را که اساتید 
جـــوان بـــا آن روبـــه رو هســـتند، 
گفـــت:  و  معیشـــت دانســـت 
»کســـی که به سن هیات علمی 
شـــدن در دانشـــگاه ها می رسد 
تی  بـــا توجه به ســـطوح تحصیلا
کـــه بایـــد آنهـــا را بگذراند، در رده ســـنی ۳۰ تا ۳۲ ســـال قـــرار دارد. طبیعتا 
یافت حقوق برســـد، شرایطش  فردی که در این ســـن تازه می خواهد به در
بـــا فـــردی که در ۱۸ ســـالگی یا قبل ازآن وارد بازار کار آزاد شـــده، متفاوت 
 ... است، یعنی در این سن فرد هم باید به سن ازدواج، مسکن، خودرو و
باشد و این مشکلات در شهرهای بزرگی مانند تهران به مراتب هم بیشتر 

از شهرهای کوچک است.« 
او بـــا بیـــان اینکـــه به خاطـــر مســـائل مالی، عمدتا اســـاتیدی کـــه امکان 
گر نگاه ما به اســـتاد  مهاجرت را پیدا می کنند از کشـــور می روند، افزود: »ا
هم کارمندی باشد، اشتباه است، زیرا فردی که شغلش در زمره کارمندی 
تعریف می شـــود، شـــرایط مهاجرت را کمتر دارد اما فردی که دکتری دارد 
طبیعتا به راحتی می تواند از کشـــور برود. هرچند اعتقاد ندارم زندگی در 
دیگر کشورها رفاه بیشتری را به همراه می آورد، اما به هرحال برای آن دسته 
از افرادی که تجربه خارج از کشور را ندارند، متاسفانه همچنان رفتن به 
دیگر کشورها جذاب است و به همین دلیل افراد بعضا ترجیح می دهند 

دانشگاه را رها کنند و از اینجا بروند.« 
دانشیار دانشگاه تربیت مدرس تصریح کرد: »متاسفانه نگاهی که جامعه 

به خصوص امروز به عضو هیات علمی دارد، درســـت نیســـت. از این رو 
شـــاید فشـــار اجتماعی که امروز یک عضو هیات علمی تحمل می کند 
از دیگر مشـــاغل بیشتر باشـــد. به خصوص با اخبار عجیب وغریبی که 
بعضا توسط خود وزارت علوم منتشر می شود. به طور مثال خبری منتشر 
می شود مبنی بر اعطای وام دومیلیارد تومانی به اعضای هیات علمی، 
یعنی این نگاه وجود دارد که گویی این وام قرار است به خود فرد برسد و 
در ازای آن هیچ قسطی پرداخت نکند، درصورتی که وقتی به وزارتخانه 
مراجعه می کنیم متوجه می شویم اداره رفاه اعلام می کند باید ماهی ۴۰ 
میلیون تومان بابت این وام ها بپردازد که بعضا بین ۲۳ تا ۲۷ درصد سود 
دارد و قطعـــا عضـــو هیات علمی به خصوص جوانـــان توانایی پرداخت 
آن را نـــدارد امـــا با انتشـــار چنین خبرهایی دید جامعه را نســـبت به این 

قشر منفی می کنند.« 
شـــمس الدینی بیان داشـــت: »هیات علمی تنها شـــغلی در کشور است 
یافتی شـــان بیشـــتر اســـت. درحالی که در دیگر  که حکم حقوقی آنها از در
مشـــاغل از افراد می پرســـیم، حکم شان چقدر است؟ می گویند به عنوان 
یافتـــی اش ۲۵ میلیون تومان اســـت. درحالی که  مثـــال ۱۰ میلیـــون امـــا در
یافتی اش ۲۰ میلیون تومان  هیات علمی حکمش ۳۰ میلیون تومان اما در
است. همچنین اساتید امکان کار همزمان را ندارند که از طریق آن بتوان 

درآمد دیگری را کسب کرد.«
یافت می کنند  او ادامه داد: »بسیاری از مشاغل در کنار حقوق، مزایا هم در
امـــا ایـــن اتفاق بـــرای اعضای هیات علمی وجود ندارد و این مســـاله هم 
به دلیل حکم بالایی است که در حقوق دارند. این اتفاق باعث شده تا 
استاد به عنوان فردی به جامعه معرفی شود که اصلا نیاز به مزایای دیگری 
جـــز حقوقـــش نـــدارد و البته نـــگاه جامعه را هم متفاوت کرده اســـت. در 

ی از مشاغل خدمات رفاهی وجود ندارد ولی ما این طور نیستیم،  بسیار
ی از اســـاتید صحبـــت می کنیم، دغدغه  بـــه همین دلیل وقتی با بســـیار

اصلی شان معیشت است.« 
دانشـــیار دانشـــگاه تربیـــت مدرس تصریح کرد: »وقتی اســـاتید مشـــکل 
معیشـــتی داشـــته باشند، در حوزه آموزشی و پژوهشی هم افت می کنند. 
در حوزه پژوهش هم مســـائل مالی مطرح اســـت و قطعا وقتی نتوان مواد 
اولیه و امکانات را فراهم کرد، طبیعی اســـت که کیفیت کار هم کاهش 
، برای خرید یک تصویر ماهواره ای  یابد. امروز در رشـــته ســـنجش از دور
در مقیاس کوچک باید ۱۰۰ میلیون تومان هزینه کرد و قیمت بالا باعث 
یـــد چنین تصاویری  یم که نیاز به خر می شـــود تـــا به ســـراغ تحقیقاتـــی برو
نباشـــد و همین مســـاله باعث کاهش کیفیت می شود. نکته دیگر اینکه 
ی از مجلات خارجی برای چاپ مقاله باید پول پرداخت  امروز در بسیار
شـــود و مثلا وقتی برای یک مقاله باید ۶۰ میلیون تومان هزینه کرد، قطعا 
که این مبلغ تقریبا دو برابر حقوق یک  این مساله امکان پذیر نیست؛ چرا

هیات علمی ۱۰ ساله سابقه خواهد بود.« 
گفـــت: »آیین نامه هـــای آموزشـــی و پژوهشـــی مان تـــا  شـــمس الدینی 
که  ســـال گذشـــته، از سیاســـت های کلـــی نظـــام تبعیـــت نمی کـــرد؛ چرا
کید دارند که  ی این تا مقام معظم رهبری در سخنرانی هایشـــان عمدتا رو
چرا ما باید مقاله خارجی داشته یا چرا خارجی ها نباید برای فرا گرفتن علم 
زبان فارسی را یاد بگیرند؛ هر چند به نظر می رسد اخیرا در آیین نامه ارتقا 
تغییراتی ایجاد شـــده اما تا ســـال ۱۴۰۲ شـــاهد این بودیم که افراد براساس 
آیین نامه همچنان به انتشار مقالات خارجی تشویق می شدند و مقالات 
ک قرار می گرفت. البته گویی  داخلی با ضریب کمتری در حوزه ارتقا ملا
آیین نامه جدید به حل مسائل کشور توجه کرده که هنوز ابلاغ نشده است.« 

او درباره استفاده از پتانسیل اساتید جوان ادامه داد: »بنده در سال ۹۳ 
از استرالیا به ایران آمدم اما نه کسی به سراغ بنده آمد و نه بنده به جایی 
برای گرفتن پروژه مراجعه کردم. دلیلش هم آن بود که بسیاری از سازمان ها 
و دســـتگاه هایی که در آنها پروژه تعریف می شـــود، به راحتی افراد تازه را 
نمی پذیرند، در حالی که در استرالیا صنعت به دنبال استفاده از ظرفیت 

دانشگاه بود اما در کشور ما برعکس است.« 
دانشیار دانشگاه تربیت مدرس درباره پیشنهادها برای حل چالش های 
اساتید جوان گفت: »یکی از پیشنهادهای مهم این است که باید دولت ها 
به این مساله توجه کنند که اساتید دانشگاه ها با صنوف دیگر به دلایل 
ی که در حوزه  اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی متفاوت هســـتند، به طور
فرهنگی انتظار جامعه از اساتید بالاتر است و همین مساله باعث می شود 
اســـاتید هزینه های بیشـــتری را نســـبت به درآمدهایشـــان داشته باشند. 
نکتـــه دیگـــر اینکه وزارت علوم باید در حوزه مســـائل رفاهی تلاش کرده و 
معضل مسکن را به خصوص برای اساتید جوان حل کند. متاسفانه بخش 
رفاهی وزارت علوم یا اساتید را به دام بانک ها می اندازد یا به دام بساز و 

تی را برای آنها ایجاد می کنند.«  بفروش هایی می اندازد که خود مشکلا
شـــمس الدینی خاطرنشـــان کرد: »توجه به اعتبار دانشگاه ها در راستای 
ک قرار گیرد. همچنین آیین نامه های  تقویت بنیه پژوهشـــی نیز باید ملا
ارتقـــا هـــم بایـــد منطبق بـــر فرمایشـــات رهبری و اســـناد بالادســـتی نظام 
ک  تدوین شـــود تا توســـعه علم و کمک به حل مســـائل صنعتی کشور ملا
قرار گیرد. چهارمین نکته هم ملزم کردن صنایع و سازمان ها به استفاده 
بهتر از دانشگاه ها و نیروهای این بخش است. شاید لازم باشد در اسناد 
بالادستی مانند دیگر کشورها صنعت و سازمان های مختلف ملزم شوند 

بخشی از منابع خود را به این حوزه اختصاص دهند.« 

زهرا رمضانی
خبرنگار گروه دانشگاه 


